

ชื่อวิทยานิพนธ์	ความสนใจและความรู้ความเข้าใจเกี่ยวกับการกีดตามหลักการอิสลาม ของนักศึกษามุสลิม วิชาเอกพลศึกษา ในสถาบันอุดมศึกษา จังหวัดยะลา
ผู้เขียน	นายชารีฟ อาวัง
สาขาวิชา	อิสลามศึกษา
ปีการศึกษา	2560

### บทคัดย่อ

การวิจัยนี้มีวัตถุประสงค์ 1) เพื่อศึกษาระดับความสนใจเกี่ยวกับการกีดตามหลักการอิสลามของนักศึกษามุสลิม วิชาเอกพลศึกษา ในสถาบันอุดมศึกษาจังหวัดยะลา 2) เพื่อศึกษาระดับความรู้ความเข้าใจเกี่ยวกับการกีดตามหลักการอิสลามของนักศึกษามุสลิม วิชาเอกพลศึกษา ในสถาบันอุดมศึกษาจังหวัดยะลา 3) เพื่อประมวลข้อเสนอแนะเพื่อพัฒนาความรู้ความเข้าใจเกี่ยวกับการกีดตามหลักการอิสลามต่อนักศึกษามุสลิม วิชาเอกพลศึกษา ในสถาบันอุดมศึกษาจังหวัดยะลาและต่อสังคมโดยทั่วไป

ผลการวิจัยพบว่า

1) ระดับความสนใจเกี่ยวกับการกีดตามหลักการอิสลามของนักศึกษามุสลิม วิชาเอกพลศึกษา ในสถาบันอุดมศึกษาจังหวัดยะลา ปีการศึกษา 2559 โดยภาพรวมแล้วอยู่ในระดับมาก ( $\bar{x}=3.9161$ , S.D. =.66356)

2) ระดับความรู้ความเข้าใจเกี่ยวกับการกีดตามหลักการอิสลามของนักศึกษามุสลิม วิชาเอกพลศึกษา ในสถาบันอุดมศึกษาจังหวัดยะลา ปีการศึกษา 2559 อยู่ในระดับปานกลาง

3) ข้อเสนอแนะเพื่อพัฒนาความรู้ความเข้าใจเกี่ยวกับการกีดตามหลักการอิสลามต่อนักศึกษามุสลิม วิชาเอกพลศึกษา ในสถาบันอุดมศึกษาจังหวัดยะลาและต่อสังคมโดยทั่วไป ปรากฏผลดังนี้

3.1) ข้อเสนอแนะเกี่ยวกับสถาบันทางศาสนาอิสลามและสถาบันอุดมศึกษา ในการพัฒนาความรู้ความเข้าใจเกี่ยวกับการกีดตามหลักการอิสลามต่อนักศึกษามุสลิม วิชาเอกพลศึกษา ในสถาบันอุดมศึกษาจังหวัดยะลา คือ จัดอบรม/แนะแนวให้ความรู้และประสานความร่วมมือระหว่างองค์กรเพื่อเสริมสร้างความรู้ความเข้าใจ

3.2) ข้อเสนอแนะเกี่ยวกับสถาบันทางศาสนาอิสลามในการพัฒนาความรู้ความเข้าใจเกี่ยวกับการกีดกันตามหลักการอิสลามต่อสังคมโดยทั่วไปคือ ประสานความร่วมมือกันระหว่างองค์กรเพื่อสร้างความรู้ความเข้าใจแก่บุคคลทั่วไปและจัดอบรม/แนะนำให้ความรู้แก่ผู้สนใจและให้ความรู้ผ่านคุณพระสุรินทร์

3.3) ข้อเสนอแนะเกี่ยวกับบทบาทผู้ปกครองนักศึกษามุสลิม วิชาเอกพลศึกษา ในสถาบันอุดมศึกษาจังหวัดยะลาในการพัฒนาความรู้ความเข้าใจเกี่ยวกับการกีดกันตามหลักการอิสลามต่อบุตรหลานของตนเองคือ พுகุญแนะนำสั่งสอนให้ความรู้กับลูกอยู่เสมอและผู้ปกครองควรมีส่วนร่วมสนับสนุนในกิจกรรมต่าง ๆ กับสถาบันการศึกษาเพื่อพัฒนาความรู้ความเข้าใจ

3.4) คุณลักษณะที่พึงประสงค์ของนักศึกษามุสลิม วิชาเอกพลศึกษา ในสถาบันอุดมศึกษาจังหวัดยะลาในการพัฒนาความรู้ความเข้าใจเกี่ยวกับการกีดกันตามหลักการอิสลามให้กับตนเอง ตามความคิดเห็นของผู้ทรงคุณวุฒิคือ มีความกระตือรือร้นและมีใจรักใฝ่ค้นคว้าหาความรู้อยู่เสมอและมีจิตวิญญาณของความเป็นครู

Prince of Songkhla University  
Pattani Campus

<b>Thesis Title</b>	The Interest of and Understanding about Sports Concerning Islamic Principles of Muslim Students Majoring in Teaching Physical Education in Universities in Yala Province
<b>Author</b>	Mr. Sarif Awang
<b>Major Program</b>	Islamic Studies
<b>Academic Year</b>	2017

### ABSTRACT

This survey research aimed 1) to study the interest of sports concerning Islamic principles of Muslim Students Majoring in Teaching Physical Education in Universities in Yala Province, 2) to study the understanding about sports concerning Islamic principles of Muslim Students Majoring in Teaching Physical Education in Universities in Yala Province, and 3) to probe suggestions for reinforcing the understanding about sports concerning Islamic principles in Muslim Students Majoring in Teaching Physical Education in Universities in Yala Province, and to the society in general.

The followings were results of the survey.

1) Thai Muslim Students Majoring in Teaching Physical Education in 2017 academic year in Universities in Yala Province had high interest in sports regarding Islamic principles ( $\bar{x}=3.9161$ , S.D. = 0.66356).

2) Thai Muslim Students Majoring in Teaching Physical Education in 2017 academic year in Universities in Yala Province had moderate understanding in sports related to Islamic principles.

3) Suggestions for reinforcing the understanding about sports in connection with Islamic principles in Thai Muslim Students Majoring in Teaching Physical Education in Universities in Yala Province were as followed.

3.1) Islamic institutions and universities should arrange forums or conferences to instruct the students about sports in Islamic principles, and cooperate with other institutes to strengthen the students' understanding about the issue.

3.2) Islamic institutions should work together to give knowledge about sports in Islamic principles to the society to raise their awareness of the issue, organize forums in regard to the issue for those who were interested in the issue, and integrate the information of the issue in sermons of Friday prayers.

3.3) The students' parents and families should play roles in supporting them to learn more about sports in accordance with Islamic principles by

giving the students information related to the issue frequently, and encouraging them to join activities which offer them knowledge about or the insights of the issue.

3.4) Desired characteristics of the Thai Muslim Students Majoring in Teaching Physical Education for having accurate understanding of sports in accordance with Islamic principles perceived by experts included being eager and enthusiastic to learn more on the issue, and having the spirit of teacher.

*Prince of Songkla University  
Pattani Campus*

موضوع البحث	الإهتمام والمعرفة حول الرياضة الإسلامية لدى الطلاب التايلاندية المسلمة
الباحث	قسم التربية الرياضية في المرحلة الجامعية في المحافظة جالا
القسم	شريف أوانج
العام الدراسي	الدراسات الإسلامية
	2556 ب

### مستخلص البحث

يهدف هذا البحث (1) دراسة مستوى الإهتمام حول الرياضة الإسلامية لدى الطلاب التايلاندية المسلمة قسم التربية الرياضية في المرحلة الجامعية في المحافظة جالا (2) دراسة مستوى المعرفة حول الرياضة الإسلامية لدى الطلاب التايلاندية المسلمة قسم التربية الرياضية في المرحلة الجامعية في المحافظة جالا (3) جمع الإقتراحات لترقية المعرفة والفهم حول الرياضة الإسلامية لدى الطلاب التايلاندية المسلمة قسم التربية الرياضية في المرحلة الجامعية في المحافظة جالا والمجتمع العامة نتائج البحث هي :

(1) مستوى الإهتمام حول الرياضة الإسلامية لدى الطلاب التايلاندية المسلمة قسم التربية الرياضية في المرحلة الجامعية في المحافظة جالا العام الدراسي 2559 ب بالإجمال على مستوى عال ( $\bar{x}=3.9161$ , S.D.=.66356)

(2) مستوى المعرفة حول الرياضة الإسلامية لدى الطلاب التايلاندية المسلمة قسم التربية الرياضية في المرحلة الجامعية في المحافظة جالا العام الدراسي 2559 ب بالإجمال على مستوى المتوسط (3) الإقتراحات لترقية المعرفة والفهم حول الرياضة الإسلامية لدى الطلاب التايلاندية المسلمة قسم التربية الرياضية في المرحلة الجامعية في المحافظة جالا والمجتمع العامة قد ظهرت النتائج التالية (3.1) الإقتراحات ماتتعلق بدور مؤسسة الدينية و المؤسسة التعليمية في ترقية المعرفة والفهم حول الرياضة الإسلامية لدى الطلاب التايلاندية المسلمة قسم التربية الرياضية في المرحلة الجامعية في المحافظة جالا هي عقد دورة تدريبية لترقية المعرفة والفهم وإيجاد التعاون بين المؤسسات

(3.2) الإقتراحات ماتتعلق بدور مؤسسة الدينية في ترقية المعرفة والفهم حول الرياضة

الإسلامية لدى المجتمع العامة هي ايجاد التعاون بين المؤسسات لترقية المعرفة والفهم وايصال المعلومات العلمية حول الرياضة الإسلامية عبر خطبة الجمعة

(3.3) الإقتراحات ماتتعلق بأدوار أولياء الأمور في ترقية المعرفة والفهم حول الرياضة

الإسلامية لدى أولادهم هي إلقاء التوجيهات والإرشادات لأولادهم بانتظام والتعاون مع مؤسسة التعليمية في دعم الأنشطة التعليمية لترقية المعرفة والفهم لدى أولادهم

(3.4) المواصفات المرغوبة لدى الطلاب التايلاندية المسلمة قسم التربية الرياضية في

المرحلة الجامعية في المحافظة جالا لترقية المعرفة والفهم حول الرياضة الإسلامية لديهم عند آراء الخبراء هي الهمة والتحمس في طلب العلم بانتظام ولا بد لهم أن يكونوا متحلين بروح المعلم

Prince of Songkla University  
Pattani Campus